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Det sker på Fanø fra 16/12 2023 til 11/2-2024 – udvalgte begivenheder

Danibo med i voksende bureausamarbejde
NORDBY – Nordsee Holidays, der er et samar-

bejde mellem privatejede og lokale feriehusudlej-
ningsbureauer langs Vestkysten, vokser fra at være 
et samarbejde mellem bureauer beliggende i Varde 
Kommune til at dække strækningen fra Fanø til Ska-
gen, samt Ebeltoft ved Jyllands Østkyst. Danibo har 
tilsluttet sig. Gennem fælles indkøbsaftaler, IT-ud-
vikling, rabataftaler, erfaringsudveksling med mere 
høster de deltagende gevinsterne ved stordriftsforde-
le, men samtidig bevarer de deres lokale forankring, 
selvstændighed og autoritet. Gennem de seneste år er 
der sket en voldsom forandring på det danske mar-
ked for udlejningsbureauer. Store bureauer har eks-
panderet til nye områder, og små bureauer er blevet 
opkøbt af nationale eller internationale koncerner. 
Men det er ikke sket for alle. På trods af stigende 
konkurrence forbliver en række udlejningsbureauer 
lokale og indgår nu i et samarbejde. Bag samarbejdet 
ligger et ønske om at bevare deres stærke position i 
markedet som selvstændige bureauer. Alle bureauer-
ne er repræsenteret på bookingportalen nordseeho-
lidays.dk. Her kan gæsterne vælge mellem over 3300 
huse, som de tilsammen udlejer. 

”Gæsterne som kommer til Vestkysten, får derfor 
nu en mulighed for at få et samlet overblik over som-
merhuse, der udbydes af bureauerne i Nordsee Ho-
lidays,” siger Hanne Thyssen, medejer af Danibo på 
Fanø. 

”Det er som et kvalitetsstempel, der fortæller gæ-
sterne at de er i gode, trygge og lokale hænder, når de 
booker gennem Nordsee Holidays portalen,” tilføjer 
hun.

Bureauerne er repræsenteret på nordseeholidays.
dk og nordsee-holidays.de.

Mange vil i sommerhus henover jul og nytår
FANØ – Ovenpå et lidt sløjt turistår, er der godt nyt 
fra Novasol. I uge 52 vil der i Danmark ankomme 30 
procent flere gæster til sommerhusene end i 2022. 
Stigningen blandt de danske gæster er 22 procent.

Øen rundt

POLITIK – Ovenpå to tur-
bulente år, hvor den radika-
le borgmester Frank Jensen 
først måtte se Mille Renée 
Larsen forlade den radikale 
byrådsgruppe og derefter 
se sin konstitueringsaftale 
med S og A smuldre på 
grund af Radikale Venstres 
pludselige nej til formid-
lingscentret Lycium, har vi 
sat ham stævne for at få et 
halvvejs-interview. Det er 
jo den 1. januar 2024 to år si-
den, han satte sig i borgme-
sterstolen som helt uprøvet 
politiker.

Et af de emner, som både 
redaktøren og borgmeste-
ren meget gerne vil tale 
om, er bosætningen. 3372 
indbyggere havde Fanø 
Kommune den 1. november 
2023. Siden 2019 er det bare 
gået ned ad bakke. Føds-
lerne og tilflytningen kan 
ikke følge med flagene på 
halv stang ved kirkerne og 
de forholdsvist mange, der 
flytter væk. 

Billige lejemål har vi ikke 
mange af, og når der duk-
ker attraktive lejligheder 
op som for eksempel lejlig-
hederne i Jensen & Jensens 
Realen-bygning i Nordby, 

så bliver de hurtigt lejet 
ud til eksempelvis pensio-
nister, der så sætter deres 
store villaer til salg. Der 
er nemlig meget attraktive 
boligtilskud at hente for 
pensionister, typisk 3500 til 
4000 kroner om måneden. 
Så der er et overudbud af 
villaer lige nu, for eventu-
elle tilflytterne vil ikke i 
første omgang købe villaer 
til måske 2,5 eller 4 mil-
lioner kroner. Mange kan 
heller ikke. Desuden har 
vi dyr fjernvarme, vand og 
affaldshåndtering. Så hvad 
gør vi?

Bosætningsudfordring
”Bosætning er helt klart 
sammen med økonomien 
vores største udfordring, 
og det bliver noget af det, 
vi vil tage fat på som no-
get af det første i 2024,” si-
ger Frank Jensen, der ikke 
i skrivende stund kan sige, 
om det bliver i form af for-
slag om et folkemøde, et 
stormøde eller noget helt 
tredje. Men noget vil der 
ske. Han vil ikke love at 
forsøge på at få Radikale 
Venstres folketingsgruppe 
overbevist om, at de nuvæ-

rende boligtilskudsregler 
skal ændres, men han hå-
ber og tror Fanøs politikere 
vil stå sammen og i samar-
bejde med andre interes-
senter sætte gang i de nød-
vendige tiltag.

PFAS i havskum
Lad os tage noget andet kon-
kret. Vi skal som vandforbru-
gere betale over syv millioner 
kroner for at få renset vores 
vand for PFAS. Det er kom-
met frem, at det skyldes PFAS 
i havskum. Det er også i en de-
battråd på Fanø Postens face-
bookside kommet frem, at en 
sjællandsk ingeniør med som-
merhus på Fanø har påpeget, 
at det sandsynligvis stammer 
fra en amerikansk kemikalie-
virksomhed i Holland. Hvor er 
du som borgmester? Burde du 
ikke reagere og kræve erstat-
ning på borgernes vegne?

”Det er ikke noget, jeg er 
bekendt med, men nu note-
rer jeg det selvfølgelig. Men 
det lyder som noget, der 
skal ske på nationalt plan 
eller EU-plan.”

Men derfor kan du jo godt 
presse på?

”Ja, det er som sagt før-
ste gang, jeg hører om den 

vinkel, men vil gerne tage 
snakken med mine parti-
fæller på Christiansborg.”

Borgmester: Nu skal der gang i bosætningen
Efter to år i stolen er borgmester Frank Jensen glad for at have 
opfyldt de fleste punkter i konstitueringsaftalen, men han er 
bekymret for bosætningen og kalder til politisk samling

• Lør. 16/12 og herefter:  
De to fuglekøjer på Fanø er åbne

• Lør. 16/12 kl. 19.30, Fanø Biograf, 
Nordby: Nattevagten II – 
 Dæmoner går i arv. Entré.  
Se øvrigt program  
på fanoebiograf.com

• Lør. 16/12 kl. 20, dørene åbner  
kl. 18.30, Realen – Fanøs 
Kulturhjerte, Niels Engersvej, 
Nordby: Nordstjernen.  
Julekoncert med Julie Bertelsen. 
Entré. Book på realen.dk

• Man 18/12 kl. 19,  
Fanø Rådhus, Skolevej 5, Nordby 
(eller på nettet): Byrådsmøde

• Tor. 21/12 kl. 16.45–18, 
SuperBrugsen i Nordby: 
Vintersolhvervsvandring ad 
Nordbys små stier. Fri entré. 
Arr: Kontoret for Ukontrolleret 
Kreativitet v/ Ragnhild Kallehauge

• Søn. 24/12 kl. 14,  
Nordby Kirke: 
Juleaftensgudstjeneste 
v/ Miriam Flórez

• Søn. 24/12 kl. 16,  
Nordby Kirke: 
Juleaftensgudstjeneste  
v/ Sarah Asp

• Søn. 24/12 kl. 16,  
Sønderho Kirke: 
Juleaftensgudstjeneste  
v/ Miriam Flórez

• Ons. 10/1 kl. 19.30, dørene åbner 
kl. 19, Realen – Fanøs Kulturhjerte, 
Niels Engersvej, Nordby: Fællessang 
– Årstidernes sange. Fri entré

• Man 15/1 kl. 19, Fanø Rådhus 
Skolevej 5, Nordby (eller på nettet): 
Byrådsmøde

• Ons. 7/2 kl. 19.30,  
dørene åbner kl. 19,  
Realen – Fanøs Kulturhjerte,  
Niels Engersvej, Nordby:  
Fællessang – Jeppes Club.  
Fri entré

• Fre. 9/2 og lør. 10/2 kl. 20,  
dørene åbner kl. 18.30,  
Realen– Fanøs Kulturhjerte,  
Niels Engersvej, Nordby:  
Alberte Winding  
& Andreas Fuglebæk.  
Entré. Book på realen.dk

• Fre. 16/2 og lør. 17/2 kl. 20, dørene 
åbner kl. 18.30, Realen – Fanøs 
Kulturhjerte, Niels Engersvej, 
Nordby: Dodo & the Dodo’s, 
akustisk koncert. Entré. Book på 
realen.dk

• 

• Gudstjenester i Nordby Kirke  
og Sønderho Kirke:  
Se kirkernepaafano.dk

• Begivenheder i Ribe og Esbjerg:  
Se vadehavskysten.dk / 
ribe-esbjerg-fano/diverse/events
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Et meget spændende natur-
fænomen har på det seneste 
ramt Nationalpark Vadeha-
vet, og vi har faktisk fået 
det godt og grundigt doku-
menteret på Fanø Fuglesta-
tion. Kuldeflugt, kuldetræk 
og mange andre ting kal-
des fænomenet, hvor fugle 
i deres adfærd kan udvise 
det modsatte af det forven-
tede efter årstiden. Det kan 
også forlænge det allerede 
pågående og måske afslut-
tede trækmønster, fordi der 
sker en radikal og pludselig 
nedkøling af landjorden. 
Kort fortalt betyder det, at 
fugle søger væk fra kulde 
med is og sne, fordi det be-
grænser mulighederne for 
at fouragere. Uden mad et 
sted må man finde den et 
andet sted. 

Fanø Fuglestations meto-
defaste og standardiserede 
daglige træktællinger blev 
ganske udfordret først i 
december, da kulde og sne 
lagde sin vinterhånd over 
Fanø og resten af landet. 
Fugletrækket i sin slutfase 
i efteråret stoppede næsten, 

men det var kun en sand-
hed med modifikationer. 
Trækket begyndte faktisk 
at gå mod nord og ikke 
mod syd, som er normalen 
om efteråret. Årsagen skal 
søges et par hundrede ki-
lometer sydpå, hvor en stor 
del af Tyskland var ramt af 

et kraftigt temperaturfald 
med følgeskab af sne i rige-
lige mængder. Dette gjorde, 
at de senest gennemtræk-
kende arter som fjeldvåger, 
blå kærhøge, sølvhejrer og 
gæs pludselig vendte om 
over Tyskland og den syd-
lige del af Vadehavet og 

søgte tilbage til de varmere 
områder, de lige var truk-
ket igennem på deres rejse 
sydpå. Derfor sås adskil-
lige af disse arter trække 
nordpå over Høneklitten i 
dagene fra den 2. decem-
ber, mens der samtidigt i 
luften var få andre arter 

som sangsvaner og dros-
ler, der samtidig trak sydpå 
uden at vide, hvad der ven-
tede dem. Det var meget 
spændende at være tilskuer 
til under de daglige træk- 

tællinger.
Fænomenet kuldeflugt 

vil med mere varme somre 

i Syderuropa med tiden 
kunne suppleres med var-
meflugt, hvor vi vil opleve 
fugle fra Centraleuropa 
og Middelhavet i højsom-
meren søge nordpå for at 
komme væk fra den sta-
digt forøgede varme, der 
på samme måde som kulde 
besværliggør eksistensen 
for mange fugle.

Fugle har vinger, og der-
for har de en mobilitet, der 
er mange gange større end 
andre dyregruppers. Den 
mobilitet skaber en tilpas-
ningsdygtighed, der vil 
bringe helt nye fuglearter til 
Danmark som ynglefugle, 
hvilket blåhals, stylteløber 
og andre spændende arter 
allerede har vist. Andre 
kommer til, og det vil vi 
følge på Fanø Fuglestation, 
ligesom vi følger trækket, 
uanset hvilken vej det går.

Tekst og foto: Søren Brinch

Kuldeflugt over Fanø og Vadehavet
Vadehavets fugle

Fanøs skoleelever har fine karakterer
SKOLENYT – Eleverne i 9. klasse på Fanø Skole 

har et af de højeste karaktergennemsnit i landet. Det 
viser nye tal fra Børne- og Undervisningsministeriet. 
I indeværende skoleår kan eleverne på Fanø mønstre 
et snit på 7,8 mens tallet for landet som helhed er på 
7,2.

”Det betyder, at Fanø Kommune er blandt de kom-
muner i landet, hvor gennemsnittet er højest for 
skoleåret 2022/2023”, lyder det fra ministeriet. Helt 
præcis får Fanø Skole en plads som nummer otte på 
listen, der tæller alle landets 98 kommuner.

Tallene tager udgangspunkt i de bundne prøver for 
9. klassetrin og inkluderer udelukkende folkeskoler. 
Der er derfor ikke medtaget efterskoler, specialsko-
ler og andre lignende tilbud, hvor 9. klassetrin også 
indgår.

På toppen af listen ligger de fem nordsjællandske 
kommuner; Lyngby-Taarbæk, Hørsholm, Gentofte, 
Rudersdal og Allerød. I bunden ligger kommunerne 
Lolland, Ishøj, Kalundborg, Ringsted og Haderslev.

Lidt selvmodsigende ligger fraværet ret højt på 
Fanø Skole, nemlig 7,9 procent, fortæller en frisk, 
landsdækkende fraværsundersøgelse. Lolland ligger 
højest med 10 procent. Læser Fanø-børnene mange 
lektier i sygesengen, er de superkvikke – eller er det 
livets skole, der virker? Svaret blæser i vestenvinden.

-jeby + -fina

Planer om solcelleanlæg på Fanø
FANØ NORD – Fanø Vindmøllelaug planlægger at 
etablere et solcelleanlæg til cirka fem millioner kro-
ner på et areal på Midtbjergevej ved den gamle los-
seplads. Det skal producere 750.000 kWh om året og 
være betalt tilbage på syv år. Det er uden offentlige 
tilskud, oplyser Henrik Gram Madsen fra gruppen af 
initiativtagere. ENT-udvalget nikkede ja på sit sene-
ste møde 30. november, så det kommer op på byråds-
mødet den 18. december. Kommunen foretrækker at 
sælge arealet i stedet for at udleje det.

Øen rundt

Det har skabt vrede, især 
blandt socialdemokraterne, 
men også i Venste, at I sprang 

fra Lycium-aftalen uden at in-
formere jeres konstituerings-
partnere først. Hvorfor gjorde 
du ikke det?

”Lycium var en vanske-
lig sag for vores parti. Vi er 
for udvikling af Fanø, men 
vi vil også gerne værne 
om naturen. Selve idéen 
med at bygge i fredet na-
tur, ville have medført en 
lang sagsbehandling og 
ville formentligt ende på 
EU-niveau. Det ville dræne 
ressourcer fra andre om-
råder. Vi havde en snak 
med baglandet lige inden 
afstemningen og traf en be-
slutning om, at vi ikke ville 
trumfe Lycium igennem 
med det mindst mulige 
flertal. Det er korrekt, at vi 
holdt vores beslutning tæt 
til kroppen. Dels fordi den 
endelige beslutning blev 
truffet i sidste øjeblik, dels 
fordi vi trods andre møder 
på kryds og tværs mellem 
konstitueringspartierne 
heller ikke altid fik at vide, 
når de andre partnere om-
bestemte sig. Det er selvføl-
gelig et sløjt argument ikke 
at udvise ordentlighed, 
fordi de andre ikke gør det, 
men nu blev det, som det 

blev. Vi har hele tiden væ-
ret fortalere for størst mulig 
åbenhed og vil også frem 
over arbejde for dette”. 

Kan borgerne og investoren 
bag hotelprojektet i Rindby nu 
stole på, at Radikale Venstre 
ikke pludselig trækker støtten 
til det også?

”Vi støtter fortsat Hel-
hedsplanen. Og jeg kan 
ikke nogen grund til, at vi 
skulle lade være med det. 
Det er en god plan, hvor 
mange interessenter er ble-
vet inddraget fra begyndel-
sen af projektet.”

Positive samtaler
Lad os gå til det personlige. Du 
har til skoleavisen 10dende 
fortalt, at der er koldt på top-
pen. Du fortalte blandt anet, 
at du blev kritiseret for ikke 
at ’stå på broen’, da færgeram-
pen brød sammen 8. juli. Har 
du udover kritik på de såkaldt 
sociale medier oplevet konse-
kvenser i form af trusler eller 
hærværk, som andre politikere 
har oplevet?

”Nej, tværtimod får jeg 
mange gode og positive 
samtaler med borgerne, når 
jeg færdes rundt på øen el-
ler besøger virksomheder 
og institutioner, og mine 
børn har heldigvis ikke 
mærket noget negativt.”

Stiller du op igen om to år?
”Ja, det er jeg sikker på. 

Det er spændende og ud-
fordrende at være borg-
mester, og jeg er i min bed-
ste alder og kan bidrage 
med endnu mere til det 
gode liv på Fanø. Men i sid-
ste ende er det op til væl-
gerne at bestemme.”

Mange mål er nået
Er der resultater, der støtter 
dig i den beslutning?

”Det synes jeg helt klart. 
Jeg forstår ikke kritikken 
fra mine konstituerings-
partnere. Plejehjemsprojek-
tet er på skinner, vi er i fuld 
gang med at søge midler til 
digerne i Sønderho, kom-
munens kommunikation 
med borgerne er styrket, 
Fanø har fået en klimaplan, 
Ungehuset er det lykkedes 
at få støtte til og gøre til et 
fantastisk sted og så videre. 
På min resultattavle her på 
bordet, er der få røde fel-
ter, der udestår. Resten er 
grønne eller gule, fordi de 
er gennemført eller på vej 
til at komme i mål,” slutter 
Frank Jensen.

Det næste kommunal-
valg kommer i november 
2025. Her får vi at se, hvad 
vælgernes dom bliver.

Tekst og foto:  
Finn Arne Hansen

Borgmester: Nu skal der gang i bosætningen
Frank Jensen, her fotograferet 
i byrådssalen, er glad for at 
være borgmester.

Også fjeldvåger fik 
nok af kulden sydpå 
og kom tilbage.

Pludselig kulde og megen sne 
i Tyskland fik mange fugle 
som disse bramgæs til at 
rejse tilbage til Vadehavet.


